[bookmark: _GoBack]الملخص
يهدف هذا البحـــــــــث إلى تحليــــــــــل تـــأثيــــــــر الـــدعم الحكــــومي على عجــــز المـــيزانيـــة العــــامة في الجــزائر خلال الفترة (2000–2023)، باستخدام نموذج ARDL لدراسة العلاقة الديناميكية بين ستة أنواع من الدعم (الأسرة، السكن، التقاعد، الصحة، المجاهدين، ذويالدخل الضعيف) وعجز الميزانية، حيث توصلت النتائج إلى أن الدعم الشامل يؤدي إلى زيادة فورية في العجز في الأجل القصير، مع وجود آلية تصحيح ســـريعة تعيـــد التـــوازن
خلال 4 أشهر فقط. أما في الأجل الطويل، فقد أظهر دعم السكن تأثيرا موجبا معنوياً (معامل 13.73)، بينما خفَّض دعم المجاهدين العجز بشكل ملحوظ (معامل -39.05)، في حين لم تظهر أنواع الدعم الأخرى (كالتقاعد والصحة) تأثيرات هيكلية طويلة الأجل، وفي هذا الصدد توصي الدراسة بتحويل سياسة الدعم من النموذج الشامل إلى النموذج المُستهدف عبر آلية تصنيف اجتماعي دقيقة، مع ربط قيمة الدعم بتقلبات الإيرادات النفطية، وتعزيز الشفافية عبر إنشاء سجل وطني للمستحقين، وتنويع الإيرادات عبر الاستثمار في الطاقات المتجددة، وبالتالي تقدم هذه النتائج إطارا عمليا لموازنة الحماية الاجتماعية مع الانضباط المالي في اقتصادٍ يعاني من اعتماد شبه كلي على النفط.
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Abstract
This research aims to analyze the impact of government subsidies on Algeria’s budget deficit during the period (2000–2023), using the ARDL model to study
the dynamic relationship between six types of subsidies (family, housing,retirement, healthcare, veterans, and low-income groups) and the budget deficit.
The results revealed that comprehensive subsidies lead to an immediate increase in the deficit in the short term, with a rapid correction mechanism restoring.balance within 4 months. In the long term, housing subsidies showed significant positive effect (coefficient 13.73), while veteran subsidies notably. Reduced the deficit (coefficient -39.05). Other subsidies (e.g., retirement and healthcare) showed no structural long-term effects. The study recommends.Transitioning from universal to targeted subsidies through a precise social. Classification mechanism, linking subsidy values to oil revenue fluctuations, enhancing transparency via a national registry for beneficiaries, and diversifying revenue through renewable energy investments.
These findings provide a practical framework to balance social protection with fiscal discipline in an economy heavily reliant on oil.
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